
اقتصادی

انتقاد یک شهروند از عملکرد بیمه ایران 
در میزان پرداخت دیه قانونی 

به خسارت دیدگان

طبق گزارش های رسمی

هزینه های دولت یازدهم بیشتر از5 دولت قبل بوده است

خدمت جدید دولت به فرانسوی ها

خط مونتاژ پژو 
در آستانه انتخابات راه اندازی شد

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

صفحه۴
چهار شنبه۱۳ اردیبهشت ۱۳۹۶
۶ شعبان۱۴۳۸ - شماره۲۱۶۱۳

قیمت بازارنوع سکه
1/214/000سکه تمام طرح جدید
1/180/000سکه تمام طرح قدیم

670/000نیم سکه
377/000ربع سکه

260/000گرمی
116/341هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3759دلار
4148یورو
4855پوند

1079لیر ترکیه
1033درهم امارات

طبق گزارش تفریغ بودجه 
هزینه های دولت روحانی بیشتر 

ازپنج دولت قبل بوده است.
به گزارش تســنیم، حســن 
روحانی رئیس جمهور فعلی اوایل 
ســال 92 با نقدها و تخریب های 
تندی که علیه عملکرد اقتصادی 
دولت قبل کرده بود، توانست رأی 
مردم را به سمت خود جلب کند، 
یکی از این انتقادهای تند صرف 
صدها میلیارد دلار از درآمد نفت 

و پرخرجی آن دولت بود.
اما، نگاهی به عملکرد 4 ساله 
دولت حسن روحانی نشان می دهد 

که خرج کرد این دولت در 4 سال 
نه تنها از مصرف 8 ســاله دولت 
قبل بیشــتر بوده بلکه در برخی 
شاخص ها به  اندازه 5 دولت قبل 

هزینه کرده است.
فقط در یک فقــره، مجموع 
منابع ریالــی درآمدهای ارزی در 
این چهار ســال بیــش از 1000 
هزار میلیارد تومان بوده است که 
دو برابر درآمد 500 هزار میلیارد 

تومانی دولت دهم بوده است.
در نمونه دیگر، جمع هزینه های 
جاری در »دولت روحانی«، بیش 
از 642 هــزار میلیارد تومان بوده 

است که این رقم در هیچ دولتی 
در جمهوری اسلامی ایران سابقه 
ندارد. برای اینکه بزرگی این عدد 
بیشتر نمایان شــود، کافی است 
بدانیــد، در مجموع 5 دولت قبل 
از دولت یازدهم، یعنی دولت های 
ششم تا دهم، مجموع هزینه های 
جاری کمتر از این رقم بوده است. 
بر اساس گزارش بانک مرکزی، از 
سال 72 تا 91 یعنی طی 20 سال 
حدود 640 هــزار میلیارد تومان 
صرف هزینه های جاری شده است.
همچنین در دولت یازدهم نرخ 
رشد هزینه های جاری بیش از 2 

برابر شده و به 133 درصد رسیده 
است، این در حالی است که نرخ 
رشــد هزینه های جاری در دولت 
نهم 47/6 درصد بوده و در دولت 
دهم به 52/7 درصد رسیده است.
در نمونــه جدیدی از پرخرج 
بــودن دولت حســن روحانی در 
مقایســه با دولت هــای قبل، به 
گزارش هــای تفریــغ بودجه در 
سه دولت اخیر اشــاره می کنیم 
که نشــان می دهد در چهار سال 
اخیر 880 هــزار میلیارد تومان 
جمع مصــارف عمومی دولت در 
بودجه های ســال 92 تا 95 بوده 

است.این در حالی است که مصارف 
عمومی دولت در بودجه های سال 
88 تــا 91 بیــش از 409 هزار 
میلیارد تومــان و در بودجه های 
ســال 84 تا 87 نیــز 257 هزار 
میلیارد تومان بوده است، بنابراین 
در دولت یازدهــم 2 برابر دولت 
دهم و 1/5 برابر مجموع دو دولت 
نهم و دهم صرف بودجه عمومی 
گزارش های  اساس  است.بر  شده 
بودجه، مصــارف عمومی  تفریغ 
در بودجه هــای ســال 92 تا 95 
و   227  ،196  ،163 به ترتیــب 
294 هــزار میلیــارد تومان بوده 

عمومی  مصارف  همچنین  است. 
در بودجه هــای ســال 88 تا 91 
نیــز به ترتیــب 85، 88، 120 و 
116 هــزار میلیــارد تومان و در 
بودجه های ســال 84 تا 87 هم 
به ترتیب 55، 58، 66 و 78 هزار 

میلیارد تومان بوده است.
ایــن در حالی اســت که کل 
بودجــه عمرانی دولت یازدهم در 
این چهارسال به 100 هزار میلیارد 
تومان هم نرسید تا رکود عمیقی 
را در این سالها شاهد باشیم. نرخ 
رشــد ســرمایه گذاری هم منفی 

بوده است.

سندیکای  اجرایی  معاون 
صنعت برق گفت: صنعت برق 

در رکود جدی قرار دارد.
سپهر برزی مهر در گفت وگو 
با فارس در پاســخ به این سؤال 
کــه گفته می شــود، تا حدودی 
وضعیت پیمانکاران صنعت برق با 
دریافت مطالبات خود بهتر شده 
است، گفت: یک سری از مطالبات 
معوق پیمانکاران صنعت برق سال 
گذشته پرداخت شد، اما وضعیت 

پیمانکاران بهتر نشده است.
وی با اشاره به اینکه در آخر 
ســال 95 بخشــی از مطالبات 
برق  صنعت  پیمانــکاران  معوق 
از  افزود: بخشی  پرداخت شــد، 
ایــن مطالبات به صورت نقدی و 
بخشی هم به صورت اوراق تسویه 
در مجمــوع حدود 100 میلیارد 

تومان پرداخت شد.

معاون اجرایی:

پیمانکارانصنعتبرقبا40درصدظرفیتکارمیکنند
وی افزود: تولیــد برق بدون 
محاســبه ســوخت هر کیلو وات 
ســاعت 100 تومان و فروش آن 
بــرای وزارت نیرو 60 تومان تمام 
شــد، این رقم نشان می دهد که 
از لحاظ اقتصادی تولید برق هیچ 
توجیــه اقتصادی نــدارد و باعث 
می شــود تا وزارت نیرو همواره با 

کسری بودجه مواجه باشد.
به گفتــه وی، این عدم توازن 
میان تولید و فروش برق باعث شده 
تا پروژه های عمرانی تعریف نشود 
و پیمانکاران و سازندگان صنعت 
برق نیز از وضعیت خوبی برخوردار 
نباشند.برزی مهر در پاسخ به این 
سؤال که کارخانه ها و پیمانکاران 
صنعت برق با چند درصد ظرفیت 
فعالیت می کننــد و آیا آماری از 
بنگاه های تولیدی ورشکســته در 
صنعت برق دارید، گفت:  اطلاعی 

از تعــداد تعطیلــی کارخانه ها و 
ورشکستگی پیمانکاران صنعت برق 
ندارم اما پیمانکاران و ســازندگان 
صنعــت برق با ظرفیت 40 تا 45 

درصد در حال کار هستند.معاون 
اجرایی سندیکای صنعت برق در 
پاسخ به این سؤال که آیا در چند 
سال آینده وضعیت صنعت برق و 

پیمانکاران این بخش بهتر خواهد 
شــد، گفت: تا قیمت برق واقعی 
نشــود، نمی توان امیدی به بهتر 
شدن وضعیت صنعت برق داشت، 

چرا که در سندیکای صنعت برق 
و به کمک دولت و مجلس تلاش 
می کنیم کــه این موضوع قیمت 

واقعی برق را پیش ببریم.
وی افزود: نمی توان امیدوار بود 
که در یک یا دو سال آینده و این 
مشکل اقتصادی که وزارت نیرو با 
آن درگیر است، بهبودی در اوضاع 
شرکت های پیمانکار و سازندگان 

صنعت برق رخ دهد.
وی در پاســخ به این سؤال 
که طلــب پیمانــکاران صنعت 
برق از وزارت نیرو چقدر اســت، 
گفت: بــرآوردی کــه از اعضای 
ســندیکای صنعت برق به ویژه 
شــرکت های بزرگ مثــل مپنا 
و  پیمانکار  شرکت های  داشتیم، 
ســازنده صنعت برق 7 تا 8 هزار 
میلیــارد تومــان از وزارت نیرو 

طلب دارند.

وزارت راه و شهرسازی پرداخت یارانه مسکن مهر را قسط بندی کرد 
و مبلغ ناچیزی از آن را به پردیس اختصاص داد.

به گزارش خبرگزاری فارس، یارانه 150 میلیارد تومانی مسکن مهر در حالی 
در 23 اسفند ماه سال گذشته به سازمان برنامه و بودجه ابلاغ شد که دیروز صبح 

از سوی وزارت راه و شهرسازی چک اولین قسط آن صادر شد.
بنابراین گزارش، براســاس مصوبه دولت عمده این مبلغ 150 میلیارد تومان 
قرار بود برای سرعت دادن به خدمات زیربنایی مسکن مهر شهر پردیس اختصاص 
یابد اما گفته می شود که مبلغ تخصیص یافته مرحله اول یارانه مسکن مهر چندان 

بالا نیست.
طبق وعده ای که دولت و وزارت راه و شهرسازی در خصوص پرداخت یارانه 

مسکن مهر داده قرار است پرداخت ها مرحله ای باشد.
پیش تر سعید غفوری مدیر عامل شهر جدید پردیس در 26 اسفند ماه سال 
95 گفته بود که دولت 150 میلیارد تومان یارانه مسکن مهر پردیس را تصویب 
کرده و این مصوبه توســط سازمان برنامه و بودجه به خزانه کل ابلاغ شده است، 
بنابراین امیدواریم خزانه دار کل محبت کرده و این مبلغ را به صورت نقدی برای 

تأمین زیرساخت های مسکن مهر پرداخت کند.
طبق شــنیده ها قرار است از هفته آینده در شهر پردیس افتتاح ها به صورت 
غیر رسمی انجام و واحدها تحویل متقاضیان مسکن مهر شود و افتتاح رسمی به 
بعد از انتخابات موکول شود.در همین حال رئیس انجمن انبوه سازان مسکن درباره 
نوسازی بافت های فرسوده گفت: بر اساس برنامه سوم توسعه قرار شد سالانه 10 
درصد بافت فرسوده نوسازی و بازسازی شود اما در هیچ سالی این اتفاق رخ نداد.
حسن محتشم افزود: در دولت یازدهم ستاد بازآفرینی توسعه پایدار تشکیل 
شد تا این اقدام عملی و اجرایی شود اما متأسفانه در یک سال و نیم گذشته که 

این ستاد تشکیل شد در عمل با کندی مواجه بوده ایم.
وی با اشــاره به اینکه 13 هزار هکتار بافت فرسوده داریم که باید نوسازی و 
بازسازی شوند ادامه داد: از 13 هزار هکتار بافت فرسوده، 3200 هکتار در اولویت 

داریم که باید به صورت فوری نوسازی و بازسازی شود.
رئیس انجمن انبوه سازان مسکن خاطرنشان کرد: اگر یک برنامه منسجم برای 
بازسازی و نوسازی بافت فرسوده داشته باشیم می توان با قاطعیت در مورد تاریخ 
دقیق و زمان مشخص بهتر شدن وضعیت نوسازی بافت های فرسوده اظهار نظر کرد.

وزارت راه و شهرسازی پرداخت 
یارانه مسکن مهر را قسط بندی کرد

رسمی  آمارهای  براســاس 
بین المللــی در حالی که تا قبل 
از ســال 92 نمودار جذب منابع 
خارجی رشد داشته اما این نمودار 
طی ســال های اخیر روند نزولی 

داشته است.
جدیدتریــن  در  رئیس جمهــور 
اظهــارات انتخاباتی دوازدهمین دوره 
ریاســت جمهوری مدعی شــده که: 
»چرا در ســال های قبل از ســال 92 
و  متوقف  ســرمایه گذاری خارجــی 
منفی شــد؟ بــه دلیل اینکــه مردم 
نمی دانستند با چه تحریم و مشکلاتی 

مواجه هستند.«
به گزارش فارس، برخلاف اظهارات 
روحانــی، آنکتاد )کنفرانس تجارت و 
توسعه سازمان ملل( که مرجع رسمی 
آمار جذب ســرمایه خارجی در دنیا 
است در گزارشی آورده که ایران از سال 
92 تاکنون در جذب منابع نزولی عمل 
کرده و در ســال 95 نسبت به 94 به 

منفی 51 درصد رسیده است.

براساس آمارهای بین المللی

سرمایهگذاریخارجیدرپسابرجام۵۱درصدکاهشیافتهاست
ناگفته نماند آخرین گزارش آنکتاد 
مربوط به ســال 94 بوده و مقایســه 
ســال 95 با این سال )94(، براساس 
اظهارات مسئولان داخلی از وضعیت 
جذب سرمایه به غیر از منابع نفت و 
گاز، مناطق آزاد و بورس، حدود یک 

میلیارد دلار در نظر گرفته شد.
همچنین رئیس جمهور اردیبهشت 
ســال  95 مدعی شــده بود: امروز 
بهترین شــرایط را داریم، زیرا روابط 
بانکــی، پولی و اقتصــادی با جهان 
تسهیل شده و صدها شرکت، کمپانی 
و موسسه اقتصادی دنیا برای حضور 

در ایران مسابقه گذاشتند.
امــا علیرغم این ادعــا اکنون در 
بخش سرمایه گذاری خارجی با وجود 
آمارهای بین المللــی که مورد تایید 
دستگاه های اقتصادی از جمله سازمان 
متولی )ســازمان سرمایه گذاری های 
خارجی و کمک های فنی و اقتصادی 
سرمایه گذاری خارجی( هم هست نه 
تنها امید به جذب سرمایه را نمی دهد، 

بلکه اوضاع وخیم تر شده و این شاخص 
در دولت یازدهم سقوط کرد.قرار بود 
برجام روابط اقتصادی و رشد شکوفایی 
تولیــد و صنعت را به همراه داشــته 
باشــد که البته تاکنون از رفت و آمد 

هیئت های خارجــی فقط آمار دادن 
و ذوق زدگی آن نصیب مســئولان و 
کشور شــد و جذب سرمایه  خارجی 
موثر ســرابی بیش نیست.در همین 
راســتا علیرضا رِمَن یک سرمایه گذار 

ایرانــی آلمانی که کار اخذ مجوزها را 
از مهر ماه سال 95 شروع کرده است، 
بــه فارس می گوید: با وجود امیدها و 
تشویق مســئولان در کلام، عملا در 
این مدت کار به ســرانجام نرسیده و 

در حال حاضر 75 میلیون تومان نیز 
هزینه برداشته است.

موضــوع غم بار و تاســف برانگیز 
اینکه این سرمایه گذار ادعا می کند، هر 
سازمان و دستگاه مجوز دهنده، از ایده 
دانش بنیان سهم خواهی  این شرکت 

می کنند.
همچنیــن مرکــز پژوهش های 
مجلــس نیز دربــاره وضعیت جذب 
منابع مالی خارجی معتقد اســت به 
رغم پتانســیل بالای کشور، تاکنون 
عملکرد رضایت بخشی در زمینه تعامل 
 FDI با بازارهای مالی جهانی و جذب
نداشــته ایم. در سال 2015 یعنی در 
آســتانه برنامه ششــم ریسک بالای 
کشــور در ایران برای سرمایه گذاران 
خارجی عامل مهم بازدارنده به شمار 
می رفــت. هر چند با اجرایی شــدن 
برجــام انتظار می رفت شــاهد اقبال 
سرمایه گذاران خارجی باشیم، اما به 
دلایل مختلف این انتظارات برآورده 

نشد.

یک اقتصاددان گفت: رشــد منفی و پیاپی سرمایه گذاری و 
افزایــش بیکاری حکایت از آن دارد که آقای روحانی در امتحان 

»اداره اقتصاد کشور« مردود شده است.
حسین صمصامی در گفت وگو با نسیم آنلاین درباره وعده های اقتصادی 
داده شــده از سوی رئیس دولت یازدهم اظهار کرد: وعده های واهی ابتدا 
توسط خود آقای روحانی داده شد، چرا که ایشان بحث 100 روز را مطرح 
کرد و گفت که 100 روزه در اقتصاد تحول ایجاد می کند. در حال حاضر 

هم آقای روحانی دوباره برنامه 100 روزه داده است.
وی افزود: ایشــان گفتند که من کاری می کنم که مردم به این 40 
هزار تومان یارانه نیاز نداشــته باشند. در بحث اشتغال کاری می کنم که 
مردم دو ماهه کاهش بیکاری را حس کنند. این صحبتهای ایشان در چهار 

سال قبل عوام فریبی بود.
سرپرســت اســبق وزارت اقتصاد عنوان کرد: در بحث این که چقدر 
شــغل می توان ایجاد کرد در شرایط فعلی یکی از بخش هایی که اکنون 
پتانسیل بالایی دارد بخش پایین دستی نفت و پتروشیمی هاست. در بحث 
پتروشــیمی می توان اشتغالزایی قابل توجهی ایجاد کرد به این خاطر که 
ما فعلًا در حال خام فروشــی هستیم و اگر بتوانیم این بحث را در داخل 

کشور دنبال کنیم، کار شدنی است.
صمصامی خاطرنشــان کرد: اما مسئله ای که وجود دارد این است که 
آقای روحانی امتحان خودشــان را پس دادند و نشان دادند که در عرصه 
اقتصادی نمی توانند کاری انجام دهند. تکیه صرف به خارج و خام فروشی 

نفت راه حل مشکلات فعلی اقتصاد ایران نمی تواند باشد.
این اقتصاددان گفت: از رشد 11/4 درصدی که اعلام شده 65 درصد 
آن ناشی از بخش نفت بوده است و سایر بخشها رشد قابل توجهی نداشتند. 
رشد منفی و پیاپی سرمایه گذاری و افزایش بیکاری حکایت از آن دارد که 
آقای روحانی در امتحان »اداره اقتصاد کشور« مردود شده است. اگر مردم 
بخواهند چهار سال دیگر آقای روحانی را آزمون کنند هزینه های سنگینی 
به کشور تحمیل می شود. آزموده را آزمودن خطاست. مناسب است آقای 
روحانی به نفع یک مدیر اجرایی قوی تر کنار رود و سایر کاندیداها از نحوه 

اداره دولت و ناکامی های آن در دولت های دهم و یازدهم درس بگیرند.

یک اقتصاددان:

آقای روحانی در اداره اقتصاد کشور 
مردود شده است

نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین گفت: برای کنترل قاچاق 
نباید به سراغ مغازه های سطح شهر رفت بلکه باید گردش مالی 

حساب های میلیاردی بررسی شود.
مجیدرضا حریری در گفت وگو با خبرگزاری فارس درباره تجارت بین 
ایران و چین اظهار کرد: به جای اینکه گردش های مالی میلیاردی و مبدا 
و مقصد اینگونه گردش های مالی بررسی شود برای مبارزه با قاچاق، انرژی 

و نیرو صرف بازرسی مغازه های سطح شهر می شود.
وی افزود: هر نوع سختگیری برای ورود قانونی کالا به کشور و تنگ 
کردن کانــال عرضه قانونی به معنای واگذار کردن بازار به واردکنندگان 

غیرقانونی و قاچاقچیان است.
نایب رئیــس اتاق بازرگانی ایران و چین با اشــاره به ورود کالاهای 
بی کیفیت چینی به کشور گفت: کالاهایی که به عنوان اجناس بی کیفیت 
چینی در بازار معروف است، کالاهایی است که به صورت قاچاق به کشور 
وارد می شود. استاندارد بسیار سختگیرانه ای برای کالاهای وارداتی از چین 

نسبت به مشابه آن کالاها از کشورهای دیگر وجود دارد.
حریری با بیان اینکه موضوع قاچاق چندوجهی است افزود: تا زمانی که 
قاچاق کالا جذاب باشد خیلی ها به دنبال واردات آن به داخل کشور هستند.

وی دربــاره روابط اقتصادی ایــران و چین گفت: 25 درصد صادرات 
غیرنفتی ایران به چین است. 23 درصد واردات کشور هم از چین تامین 
می شــود. البته اگر امکان برقراری روابط بانکی با اروپایی ها برقرار شود، 

میزان واردات از چین تغییر می کند.
نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین ادامه داد: در شــرایطی که به 
دلیل تحریم ها و عدم برقراری روابط بانکی با غربی ها مشکلاتی وجود دارد، 
امــکان برقراری روابط بانکی با برخی بانک های چینی به وجود آمده که 

همین مسئله موجب شده روابط تجاری با چین بیشتر باشد.
حریری درباره شــایعاتی مانند واردات کالاهایی مثل سنگ قبر و... از 
چین گفت: بزرگترین بازار صادراتی سنگ خام و سنگ های تزئینی چین، 
ایران است و قاعدتا ایران به این کشور سنگ صادر می کند اما در مقابل 
ممکن اســت یکی دو نوع ســنگ از جمله سنگ گرانیت را از چین وارد 
کنیم که ممکن اســت این سنگ ها کاربردهای مختلفی از جمله سنگ 

قبر داشته باشد.
وی دربــاره واردات کالای قاچاق از چین اظهار کرد: پوشــاک، لوازم 
آرایــش، لوازم التحریر و تجهیزات الکترونیکــی از جمله کالاهای قاچاق 

وارداتی از چین است.

رئیس جمهور دیروز در حالی خط تولید پژو 2۰۰۸ را افتتاح کرد 
که با وجود خسارت سنگین وارد شده از سوی فرانسوی ها به ایران 
در همکاری قبلی پژو و ایران خودرو، خبری از پرداخت خســارت 

۴2۷ میلیون یورویی این شرکت نیست.
تولید پژو 2008 روز گذشــته با حضــور رئیس جمهور در ایران خودرو 
آغاز شــد تا فرانسوی ها از لطف دولت یازدهم در روزهای پایانی این دولت 

نیز بی نصیب نمانند.
روحانی درباره این افتتاح اعلام کرد که پژو 2008 به صورت مشترک و 

با سرمایه گذاری 50-50 میان ایران و فرانسه تولید می شود.
به گزارش خبرگزاری فارس، قرارداد جدید در شرایطی منعقد شده که 
اطلاعات جدیدی در مورد میزان تحقق وعده فرانسوی ها برای سرمایه گذاری 
در ایران منتشر نشده و علاوه بر این،  با وجود اظهارات قبلی هاشم یکه زارع، 
مدیــر عامل ایران خودرو مبنی بر تعیین غرامت 427 میلیون و 600 هزار 
یورویی بابت خروج یک شــبه کارشناسان فرانســوی از ایران و وارد کردن 
خسارت 800 میلیون یورویی ) 3/2 تریلیون تومانی( به کشورمان، تاکنون 

خبری از جبران این ضربه و پرداخت غرامت به ایران منتشر نشده است.
موضوع زیان ایران در اثر خروج یک شــبه پژو از کشــورمان در گزارش 
تحقیق و تفحص مجلس از شرکت های خودروساز نیز مورد توجه قرار گرفت 

و بر لزوم جبران این ضرر و زیان تأکید شد.
در متن گزارش تحقیق و تفحص از خودروسازان آمده بود: طبق قراردادی 
که در سال 2003 بین روسای جمهور ایران و فرانسه امضا و از سال 2004 
اجرایی شد، شرکت پژو فعالیت خود را در ایران آغاز کرد، با وجود آنکه این 
قرارداد تا ســال 2014 اعتبار داشت، مسئولان این شرکت فرانسوی ها حق 
نداشــتند در هیچ تحریمی علیه ایران شرکت کنند، اما آنها زودتر از سایر 
کشورها در تحریم ها علیه ایران شرکت کردند و با زیر پا گذاردن مفاد این 

قرارداد، کشورمان را ترک کردند.
در ادامه این گزارش آمده بود: شرکت پژو از ابتدای سال 1391 همکاری 
خود را با ایران قطع و به دنبال آن، شرکت ایران خودرو از ناحیه توقف ارسال 
قطعات متحمل خسارت های سنگینی شد و عرضه خودرو به بازار توسط این 

شرکت به شکل قابل توجهی کاهش یافت.
ابهام در ضمانت سرمایه گذاری جدید پژو

ابهــام دیگری که در مورد حضور دوباره پژو در ایران مطرح اســت، به 
ضمانت سرمایه گذاری این شرکت در کشورمان مربوط است تا فرانسوی ها 
بار دیگر به بهانه ای مانند تحریم یا هر اتفاق دیگری از انجام تعهدات خود در 
قبال مردم ایران شانه خالی نکنند و ضرر مالی بالایی را به کشور وارد نکنند.

یکه زارع مدیرعامل ایران خودرو پیشــتر از سرمایه گذاری 250 میلیون 
یورویی پژو در ایران خبر داده و گفته بود: پرداخت خســارت از ســوی پژو 

هیچ ربطی به رقم سرمایه گذاری این شرکت در ایران ندارد.
یکه زارع همچنین بهمن سال گذشته، میزان سرمایه گذاری انجام شده 
توســط پژو در ایران را 50 میلیون یورو عنوان کرده و به فارس گفته بود: 
تا به حال 100 میلیون یورو از ســرمایه گذاری مشترک ایران خودرو و پژو 
محقق شده که 50 میلیون یورو سهم پژو و به همین میزان نیز سهم ایران  

خودرو بوده است.
در این شرایط اطلاعات بیشتری از میزان و نحوه سرمایه گذاری پژو در 

ایران منتشر نشده و این قرارداد همچنان محرمانه باقی مانده است.
علاوه بر این خط تولید پژو 2008 در ایران در حالی به بهره برداری رسیده 
که حرف و حدیث های مختلفی در مورد داخلی ســازی قطعات محصولات 
تولیدی پژو در ایران مطرح بود و این مسئله مورد انتقاد قطعه سازان کشور 
نیز قرار گرفت.هر چند در ابتدا اعلام شد که میزان داخلی سازی محصولات 
پژو در ســال اول 40 درصد و بعد از 4 سال به 70 درصد می رسد، اما پس 
از مدتی مســئولان وزارت صنعت از شروع تولید محصولات جدید پژو در 
ایران با داخلی ســازی 20 درصدی خبر دادند که این موضوع مورد انتقاد 

قطعه سازان و همچنین کارشناسان صنعت خودرو قرار گرفت.
عملکرد 23 ســاله پژو در ایران نشان داد که مدیران فرانسوی در مورد 
داخلی ســازی موتــور و همچنین قطعات حســاس محصولاتش در ایران 
ســنگ اندازی می کردند و نمی گذاشتند در این بخش ها خودکفایی صورت 
گیــرد.در نهایت با روند مونتاژکاری که در صنعت خودروســازی در پیش 
گرفته شده شاهد تعطیلی برخی کارخانه های قطعه سازی در کشور هستیم 

که بیکاری کارگران را نیز درپی داشته است.

نایب رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین مطرح کرد

رد پای قاچاق را در گردش های مالی میلیاردی 
جست وجو کنید نه در مغازه ها

در حالی که جمع کثیری 
از کارگران کشور در مراسم 
روز کارگر بــرای مطالبات 
صنفی خود به رئیس جمهور 
اعتراض کردنــد، وزیر کار 
دولت یازدهم طی یادداشتی 
در وبسایت خود مدعی شد 

این جماعت 5۰ نفر بودند.
به گزارش تســنیم دو روز 
پیــش کارگــران در مراســم 
روز کارگــر اعتــراض خود را 
به رئیس دولت یازدهم نشــان 
دادند که با توهین مجری برنامه 
و تهدید به خرد شــدن دهان 
منتقدان مواجه شــدند. در پی 
این اتفاق، علی ربیعی، وزیر کار 
در یادداشتی در وبسایت خود، 
تعــداد کارگران معترض را 50 

نفر اعلام کرد.
نامــزد  و  رئیس جمهــور 
انتخابات دوازدهم روز گذشته 
روز  بزرگداشــت  مراســم  در 
جهانی کارگر که در حرم مطهر 
امام)ره( برگزار شد، به سخنرانی 
پرداخت. در آن مراسم کارگران 
حین سخنرانی حسن روحانی 
نســبت به وضعیت اقتصادی و 
کردند  اعتراض  خود  معیشتی 
و با سر دادن شعارهایی مانند 
»عــزا عزاســت امــروز * روز 

عزاست امروز* زندگی کارگر* 
رو به فناســت امــروز« و »عزا 
عزاســت امروز* روز عزاســت 
امــروز * جامعــه کارگری * 
صاحب عزاست امروز«، اعتراض 
خود را به عملکرد دولت یازدهم 

اعلام کردند.
اما پس از پایان ســخنرانی 
روحانی، مجری برنامه، کارگران 
معترض را که حقوق قانونی خود 
را مطالبــه می کردند، »مزدور« 
خطــاب و آنها را تهدید به خُرد 

کردن دهان کرد!
توهین سیاسی

 به مطالبه صنفی
پس از این ماجرا هادی ابوی، 
دبیرکل کانون عالی انجمن های 
صنفی کارگران کشــور با اعلام 
اینکه اعتراض امروز کارگران در 
جلســه با رئیس جمهور صنفی 
و در راستای احقاق حقوقشان 
بوده است، گفت: پشت توهین 
به کارگران مسائل سیاسی است 
اما پشت اعتراض کارگران حق و 

حقوق صنفی است.
همچنیــن ســید محمــد 
یاراحمدیان، رئیس مجمع عالی 
نمایندگان کارگران ایران با اشاره 
به اینکه تعطیلــی کارخانجات 
تولیــدی و افزایش مشــکلات 

اعتراض  بــه  منجر  معیشــتی 
کارگران در مرقد مطهر امام)ره( 
اعتراض حق  شده است، گفت: 

قانونی کارگران است.
افزود: کارگران کشــور  وی 
که از اقشــار زحمتکش جامعه 
هســتند، به دلیــل مشــکلات 
معیشــتی رنج و ســختی های 
فراوانی را تحمــل کرده اند، اما 
امروز ســعی کردنــد در محل 
سخنرانی رئیس جمهور حرفشان 
را به گــوش عالی تریــن مقام 

اجرایی کشور برسانند.
با ایــن حال پــس از تمام 

ماجراهــا، دیروز علــی ربیعی، 
وزیر کار به جای دلجویی از این 
کارگران، تعداد کارگران معترض 
به عملکرد حسن روحانی را 50 
نفــر اعلام کــرد! کارگرانی که 
برخی از آنها با درآمدهای اندک 
و به سختی روزگار می گذرانند.
ماهیانه 5۰۰ هزار تومان 

و بدون بیمه
در همیــن رابطــه دبیرکل 
کانــون انجمن هــای صنفــی 
کارگران کشــور خبــر داد که 
هم اکنون در برخی از موارد دیده 
می شود که کارگران با ماهیانه 

500 هزار تومان و بدون بیمه در 
کارگاه های مختلف کار می کنند 
و کارفرمایان نیز این افراد را به 

کار می گمارند.
ابــوی بــه تســنیم گفت: 
رئیس جمهورها نباید به کارگران 
چشم بسته بگویند که نمی توانند 
مطالبات آنها را پاسخگو باشند 
این امر اصلا درســت نیســت 
کــه یــک رئیس جمهــور در 
طــی یــک دوره خدمتگذاری 
کارگران  بــا  گفت وگویی  هیچ 
نداشــته اند.چند روز پیش هم، 
کارگری  رئیس فراکسیون  نائب 

مجلــس اظهار کــرد: کارگران 
دل پرُی از دولــت دارند اجازه 
نمی دهم وزیــر کار با کارگران 
معترض برخــورد کند و آنها را 

فدای دولت نماید.
به گزارش مهر، نادر قاضی پور 
با بیــان اینکه کارگران قشــر 
آســیب پذیر جامعه هســتند، 
عاشق  رئیس جمهور  اگر  گفت: 
اصلاحیه  باید  اســت  کارگران 
قانــون کار را کــه بــه مجلس 
داده بود پس می گرفت اما این 
کار را انجــام نــداد.وی با بیان 
اینکه کارگران دل پرُی از دولت 
دارند گفت: کارگران در مقابل 
رئیس جمهــور حــق و حقوق 
خــود را فریاد زدنــد، اگر آقای 
ربیعی این صدا را شــنیده و به 
جای پرداخت مطالبات کارگران 
دســتور برخورد با آن ها را داده 
فراکسیون کارگری  بداند  است 
و مجلس با وی برخورد خواهند 
در  ارومیه  مــردم  کرد.نماینده 
مجلس خطاب بــه وزیر تعاون 
کار و رفاه اجتماعی گفت: آقای 
ربیعــی کارگران را فدای دولت 
نکن! شــما قرار بــود دولت را 
فدای کارگران کنید. چرا بدهی 
دولت به سازمان تأمین اجتماعی 

پرداخت نمی شود؟

وزیر کار:

کارگرانمعترضبهروحانیفقط۵0نفربودند!

یک شهروند از عملکرد بیمه ایران در میزان پرداخت دیه 
قانونی به خسارت دیدگان انتقاد کرد.

وی در تماس با گروه اقتصادی کیهان گفت: بیمه ایران با سوء استفاده 
از نیاز مالی افرادی که دیه به آن ها تعلق گرفته است با  این استدلال 
کــه اگر می خواهید دیه خود را امروز دریافت کنید باید به میزانی که 
ما )بیمه ایران( می گوییم رضایت دهید و کاری به حکم دادگاه و میزان 

تعیین شده در حکم قاضی نداشته باشید!
این شهروند افزود: در حالی که بیمه بایستی مبلغ دیه مقرر شده در 
حکم دادگاه و بر اســاس نظر کارشناسی پزشکی قانونی را پس از طی 
مراحل قانونی پرداخت کند، با ســوء استفاده از نیاز مالی آسیب دیده 

میزان دیه مقرر شده در حکم دادگاه را کاهش می دهد.
وی درباره دلیل عدم اعتراض قانونی به رفتار بیمه ایران هم گفت: به 
دلیل طولانی بودن روند دریافت دیه، فرد آسیب دیده که مدت مدیدی 
چشــم انتظار دریافت دیه بوده اســت می بیند درصورت اعتراض باید 
نزدیک به یک ســال دیگر نیز صبر کند و یا با گرفتن وکیل به دنبال 
حقوق قانونی خود باشد که طولانی بودن این روند و تهدید به این که 
هزینه این روند از جمله گرفتن وکیل و نیز احتمال کاهش مجدد دیه 
بر عهده فرد آســیب دیده خواهد بود لذا اشخاص را از پیگیری پرونده 

منصرف می کند.
این شهروند که برای اثبات اظهاراتش اسناد مکتوبی نیز داشت گفت: 
اینجانب که بیش از یکسال در انتظار دریافت دیه قانونی بودم اخیرا و 
پس از پیگیری های مکرر با این پاســخ عجیب بیمه ایران مواجه شدم 
که به من گفتند دیه شما را با کسر 30 میلیون تومان می دهیم و این 
کاهش دیه هم بر اساس نظر 7 کارشناس بیمه صورت گرفته و ربطی 

به حکم دادگاه ندارد!
وی افزود: کارمند بیمه در پاسخ به این سوال که آیا در پرونده بنده، 
استدلال این کارشناسان برای کاهش دیه قید شده است یا نه پاسخ منفی 
داد و گفت که بیمه نیازی به پاسخگویی به شهروندان ندارد و فقط همین 
که در پرونده قید شده که بیمه به این میزان پرداخت شود کافی است.
بیمه ایران همچنین به شهروند فوق اعلام کرده که شما می توانید 
اعتراض کنید ولی قطعا این هفت کارشــناس بیمه پاســخ های قانع 
کننده ای خواهند داشت و بیمه می تواند به صورت مستقل و جدای از 

حکم دادگاه اقدام به کاهش دیه کند!
کارمند بیمه به این شــهروند همچنین گفته است که حکم دادگاه 
آیه قرآن نیست که نتوان آن را نقض کرد و قطعا نظر بیمه کارشناسی 

بوده و می تواند حکم دادگاه را لغو یا تصحیح و تعدیل کند! 
وی در پایان خواســتار احقاق حقوق مردم توسط مراجع ذیربط به 

ویژه بیمه مرکزی شد.

شــرکت  خرید  توافــق 
هواپیمایی بوئینگ با ایران عملًا 
این  قدیمی  مــدل  تولید  خط 

شرکت را نجات داده است.
به گــزارش فارس بــه نقل از 
بلومبرگ، بســیاری از مشــتریان 
منتظر تولید نسل جدید این هواپیما 

هستند و عملاً توافق ایران مدل 777 
را نجات داد.

در حالی که فروش هواپیماهای 
بوئینــگ 777 در جهــان کاهش 
یافته است، قرارداد ایران و بوئینگ 
می توانــد خط تولید این هواپیما را 
تا ســال 2020 فعال نگه دارد چرا 

که بســیاری از مشــتریان این نوع 
هواپیما منتظر تولید نســل جدید 
777 هســتند که از سال 2020 به 
بازار عرضه خواهد شد و عملًا توافق 
ایــران خط تولید مــدل قدیمی را 

نجات داده است.
777 بزرگترین مدل هواپیمای 

جت دو موتوره بوئینگ محســوب 
می شــود و بنا به اعلام مقامات این 
شــرکت در صورت تکمیل قرارداد 
با ایران، بوئینگ می تواند به ســطح 
فــروش 90 درصدی تولیدات خود 

در دو سال آینده برسد.
شرکت بوئینگ اعلام کرد روند 

تکمیل قرارداد فــروش 80 فروند 
هواپیمای مســافربری به شــرکت 
ایران ایر رو به پیشــرفت اســت و 
انتظار می رود اولیــن فروند از این 
هواپیماها سال آینده میلادی تحویل 

ایران شود.
دنیــس مولنبرگ مدیر اجرایی 

بوئینگ روز گذشــته در نشســت 
ســالانه عمومــی این شــرکت در 
شیکاگو اعلام کرد: تکمیل قرارداد 
ایران در جریان است و این مسئله 
بسیار مهم است که اعلام کنیم در 
هر قدم از این جریان ما در هماهنگی 
کامل با دولت آمریکا عمل می کنیم.

بلومبرگ:

ایرانباخریدهواپیما،بوئینگرانجاتداد


